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Helyben

Tisztelt Elnök Asszony !

„Komplex programok” címmel a Házszabály 91 . 5-a alapján kérdést kívánok benyújtan i
Szűcs Erikához, a Szociális és Munkaügyi Minisztériumot vezet ő miniszterhez . A
kérdésre a választ írásban kérem.

Tisztelt Miniszter Asszony !
Az Állami Számvevőszék 2008 májusában közreadott egy tanulmányt, mely merőben új
megvilágításba helyezte az elmúlt tíz esztendő roma integrációs politikát . A dokumentum
„A magyarországi cigányság helyzetének javítására és felemelkedésére a rendszerváltás óta fordítot t
támogatások mértéke és hatékonysága” címet viseli. A tanulmány szerzői többek között arra is
rámutattak, hogy a TÁRKI 2007-ben ex-ante átvilágította az ÚMFT operatív programjai t
és ennek nyomán az alábbi megállapításokat tette :

• A romák helyzete számos tényező együttes és egymásra való hatásával
magyarázható, azonban ennek kezelésére hivatott komplex programot nem találta k
az operatív programokban és olyan is csak néhány akad, amelyik felismeri a romá k
hátrányos helyzetének többdimenziós jellegét .

• Az operatív programok beindulása elő tt szükség van célzott adatfelvételekre, hogy
a programok lezárása után a kezdeti állapotot rögzít ő adatok birtokában lehesse n
értékelni a fejlesztéspolitika eredményeit . A kiinduló állapotot bemutató adatok
ismerete nélkül a legjobban kitalált indikátor sem több egy közönséges adatnál .

Az idézett értékelések azt mutatják, hogy a nemzeti fejlesztési tervek, illetve az eze k
alapján kidolgozott operatív programok önmagukban nem voltak alkalmasak arra, hogy a
cigányság felemelkedését szolgáló intézkedéseket, a hozzájuk rendelt támogatásokat és a z
elvárt eredményeket rendszerbe foglalják. Ennek egyik legfontosabb szakmai oka
továbbra is az, hogy a programok céljaikban tartalmazzák a cigányság felemelkedésének
kiemelt támogatását, azonban a támogatások célzottságának növeléséhez, illetve a célb a
érés méréséhez szükséges objektív indikátorokat — a korábban említett adatfelvétele i
tilalmakra való hivatkozással — általában nem alkalmaznak.
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Kérdezem Miniszter Asszonyt :
Tervezik-e olyan komplex programok kidolgozását, amely képes kezelni a magyarországi
cigányság hátrányos helyzetének többdimenziós jellegéb ő l adódó problémáit?

Terveznek-e olyan konkrét kutatásokat a roma lakosság körében, melyek azt a cél t
szolgálnák, hogy az egyes programok lezárása után a kezdeti állapotot rögzít ő adatok
birtokában lehessen értékelni a fejlesztéspolitika eredményeit ?

Varga József
Fidesz - Magyar Polgári Szövetsé g

Budapest, 2008 . december 19 .
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